
گزارش

 خانه آیت الله طالقانی 
سرانجام مرمت می شود؟

معاون میراث  فرهنگی اســتان البرز از مرمت خانه 
 آیــت الله طالقانی بــه دنبال توافق بــا فرزندان او، 

خبر داد.
»خانــه آیت الله طالقانی« چند ســالی اســت که 
وضعیــت نابســامانی دارد و مرمــت آن به دلیل 
کشــمکش بیــن فرزنــدان او و میــراث  فرهنگی 
البرز معطل مانده اســت. در حالی که در سال های 
گذشــته، تعیین کاربری و مرمــت این خانه مورد 
توافق قرار نگرفته بود، اما حالا شــهرام محمودی 
ـ معاون میراث فرهنگی اســتان البرز ـ از توافق با 
فرزندان آیت الله طالقانی درباره مرمت و ساماندهی 

این بنا، به ایسنا خبر داد.
معاون میراث  فرهنگی اســتان البرز در این  زمینه 
اظهار کرد: به همراه آقای خاکی ـ مدیرکل میراث  
فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی استان البرز 
ـ جلسه ای با پســر بزرگ آقای طالقانی داشتیم و 
مذاکراتی انجام شد که به توافق منجر شد. از این رو 
قرار شد میراث  فرهنگی به موضوع مرمت خانه ورود 
کند و اقداماتی که نیاز است در این بنا انجام دهیم.  
او افزود: بلافاصله پس از این جلســه، کارشناسان 
میراث  فرهنگی از این خانــه بازدید کردند و بنا را 
عیب یابی و از نواقص و مشکلات آن فهرست برداری 
کردند تا مرمت های لازم انجام شــود.  هنوز اعتبار 
این مرمت مشــخص نشده اســت و کارشناسان با 
توجه به بازدیدی که داشتند در حال برآورد هزینه 
هستند.  محمودی همچنین درباره کاربری این بنا 
در آینده، گفت: در جلسات بعدی قرار است درباره 
کاربری این خانه تصمیم گیری شود، اما نظر میراث  
فرهنگی درباره کاربری، تبدیل بنا به موزه است که 
فکر می کنیم فرزندان آیت الله طالقانی با این کاربری 
مشکلی نداشته باشند. البته صحبت هایی هم انجام 
دادیم که یکی از اتاق ها را به عنوان موزه  کتاب های 

آیت الله طالقانی در نظر بگیریم.  

 اختصاص کنداکتور خوب 
برای شعر در تلویزیون

نغمه مستشــار نظامی به کم کاری های ساخت آثار 
نمایشــی خوب در حوزه کودک و نوجوان اشــاره 
می کند و همچنین کنداکتور خوبی که برای ترویج 

فضای شعر و ادبیات لازم است.
به گزارش تســنیم، این روزها تلویزیون به ســمتِ 
اقتباس رفته و سریال »سوران« را براساس اقتباس 
از کتاب »عصرهای کریسکان« گلزار راغب در شبکه 
یک ســیما روی آنتــن دارد. همان طور که چندی 
پیش رئیس رســانه ملیّ در دیدار با نویسندگان و 
شــاعران مطرح کرد توجه به حوزه اقتباس و ترویج 
فضای شــعر و ادبیات در رادیو و تلویزیون بود. نغمه 
مستشــار نظامی از شاعران شــناخته شده و دبیر 
شورای ادبی نهاد کتابخانه های عمومی کشور که این 
شب ها تماشاگر سریال »سوران« است به این نکته 
اشــاره کرد: خوشبختانه در رویکرد جدید مدیریتی 
رســانه ملیّ، شــاهد اتفاقات خوبی در حوزه شعر و 
ادبیات هستیم. ساخت سریال »سوران« که برگرفته 
از کتاب ارزشمند »عصرهای کریسکان« است نوید 

رونق بازار اقتباس در آثار نمایشی را می دهد. 
وی با اشــاره به اینکه می توانیم ســریالی براساس 
کتاب »مهاجر ســرزمین آفتاب« داشــته باشیم، 
خاطرنشــان کرد: کتاب »مهاجر سرزمین آفتاب« 
داســتان نابی از اولین مادر شــهید ژاپنی مرحوم 
کونیکو یامامورا دارد که ســالِ گذشــته هم رهبر 
معظــم انقلاب تقریضی بر این کتاب نوشــتند در 
یکــی از بخش های ایــن تقریض به ســاخت آثار 
نمایشــی درباره این داستان اشاره شده و می تواند 
چنین کارهایی پیوست های فرهنگی داشته باشند. 
چرا که اقتباس های نمایشی می توانند هم فرهنگ 

را منتقل کنند و هم آثار ادبی معرفی می شوند. 
دبیر شورای ادبی نهاد کتابخانه های عمومی کشور 
در خصوص کم کاری های رسانه در حوزه کودک و 
نوجوان، خاطرنشــان کرد: ما در این حوزه کم کار 
کردیم، غفلت های زیادی اتفاق افتاده و رهبر معظم 
انقلاب هم در نمایشــگاه کتاب به آن اشاره کردند. 
برنامه سازان و سریال سازان اولین نیازی که در این 
حوزه دارند به یک متن خوب اســت. خوشبختانه 
متن خوب کم نداریم از این متن  های ارزشــمندی 
که به واســطه آن آثار فاخر کودک و نوجوان تولید 
شود. خوشــبختانه اکنون شاهدیم روی تیتراژهای 
سریال ها هم توجه می شــود غفلتی که قبلًا اتفاق 
می افتاد. چرا که ســریال »ســوران« صاحب یک 

تیتراژ کامل از شعر خوب تا موسیقی خوب!
وی افزود: متن ها و کتاب های خوبی در حوزه کودک 
و نوجوان نوشته شــده و لازم است برنامه سازان و 
سریال ســازان خوش ســلیقگی کنند به جای این 
همه تکرار و کلیشــه در انتخاب سوژه ها به سمت 
اقتباس از این کتاب ها بروند که آســیب واردات در 
حوزه کتاب کودک، انیمیشن و کارتون های خارجی 
بسیار زیاد و جبران ناپذیر است. البته خوشبختانه در 
حوزه انیمشین ظرفیت های خوبی داریم که تا حد 
بین المللی هم رونق پیدا کرده است. مستشار نظامی 
به کنداکتور خوب شعر و ادبیات در تلویزیون اشاره 
کرد و گفت: خوشبختانه رویکرد استفاده صداوسیما 
از حوزه ادبیات و ظرفیت های شــعر بالا رفته و در 
دفتر شــعر و سرود و موســیقی هم اتفاقات خوبی 
پیش می رود. اما کماکان در حوزه شــعر یک جای 
خالی محسوس وجود دارد و آن ساعت خوب آنتن 
برای شعر است که باید مورد توجه قرار بگیرد. چون 
برنامه های شــعر و ادبیات اگر ساعت خوبی داشته 
باشند می توانند ترویج دهنده خواندن قصه و کتاب 
برای کودکان و نوجوانان یا حتی بزرگسالان باشند 

که این روزها بیشتر اسیر فضای مجازی شده اند.

اخبــــار

سه شــنبه هفته گذشــته مصوبه ای از سوی شورای عالی 
انقلاب فرهنگی اعلام شــد که در آن در یک تقســیم کار 
تخصصی بین وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی و صدا و 
ســیما، تنظیم گری »نمایش خانگی« و »نمایش آنلاین« 
به تلویزیون)ساترا( ســپرده شد. این مصوبه در ابتدا باعث 
شکل گیری جدل های رسانه ای بسیاری شد، اما حالا دیگر 
بعد از کنــار رفتن گرد و غبارها به نظر می رســد فضایی 

گفت وگو محور و عقلانی حول موضوع شکل گرفته است.
بــه گزارش فــارس، طی روزهای اخیر یکــی از مهم ترین 
موضوعاتی که در محافل فرهنگی هنری  همچنان جریان 
غالب بوده است، مرتبط است با داستان مصوبه ای که هفته 
گذشته توســط شــورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام شد. 
طی مصوبه مورد نظــر تنظیم گری، صدور مجور و نظارت 
بر شــبکه های نمایش خانگی و پخش آنلاین به تلویزیون 
سپرده شــد. البته طی دو سه سال گذشــته ساترا بازوی 
اجرایی رســانه ملی بوده اســت و وظیفه تنظیم گری را بر 

عهده داشته است.
بــا این همه رســانه های معاند تلاش کردنــد با تیترهای 
ســاختگی و دروغ، مصوبه را تبدیل به یک جدل رسانه ای 
کنند. آن ها برای متشــنج کردن فضا تا توانستند، موضوع 
روشن مصوبه را مشــوش کردند. پس از کنار رفتن گرد و 
غبارها حالا کمی روشــن تر و با شفافیت بیشتری می توان 
درباره مفاد مصوبه گفت وگو کرد و با بررسی ابعاد مختلف 
آن ابهام هــا را کنار زد. اینکه این مصوبــه یک پایان تلخ 
برای وی اودی ها خواهد بود یا در نهایت باعث ارتقای آن ها 
می شــود، از موضوعاتی اســت که مورد بحث قرار گرفته 
اســت. نگاهی به برنامه ها و مصاحبه های انجام شــده طی 
روزهای اخیر نشــان می دهد، حالا دیگر به نســبت هفته 
پیش فضایی عقلانی و مکالمه محور حول موضوع شــکل 
گرفته اســت. بی شــک این عقلانیت می توانــد به تقویت 

وضعیت فرهنگی کشور کمک بسیاری کند.

حمایت مدیران سکوها از مصوبه  
ابتدا اعضای شــورای راهبری مجمع رســانه های صوت و 
تصویر فراگیر ایران »رصتا« در نمایشــگاه الکامپ نظرات 
خود را در خصوص ماده واحده تعیین الزامات ســاماندهی 
حوزه صوت و تصویر فراگیر مصوب شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی بیان کردند.
نمایشــگاه الکامــپ در عرصه طراحی، ســاخت و تولید و 
پشــتیبانی از محصولات، خدمات، محتــوی و راهکارهای 
صنایع الکترونیــک، کامپیوتر و دیجیتال در اقتصاد  ایران 
و بزرگترین رویداد فناوری کشور است. الکامپ همه ساله 
با حضور گسترده دســت اندرکاران این حوزه و مخاطبان 
آن هــا در محل دائمــی نمایشــگاه های بین المللی تهران 
برگزار می شــود. برخلاف مشکلات پیش روی وی او دی ها، 
این عرصه، مســیر رو به پایان را طی نمی کند و حیات آن 

ادامه خواهد داشت
موســوی یکی از مدیران ســکوهای نمایــش خانگی در 
ایــن گفت وگو تأکید کرد: »لازم اســت بعد از این مصوبه 
همچنان تنظیم گری تعاملی و منطقی صدا و سیما و ساترا 
به همان شــکل ســابق ادامه پیدا کند تا ســکوها و مردم 

تاثیرات مثبت این مصوبه را احساس کنند.«
به طور کلی مدیران ســکوهای حاضر در این نشست، نگاه 
مثبتی به مصوبه داشتند و آن را برای وضعیت کشور لازم 

و ضروری دانستند.

یک پایان تلخ برای وی او دی ها؟!
در طــرف مقال بازهم در همین نمایشــگاه الکامپ برخی 
دیگر از متخصصان و تحلیل گران نشستی را با عنوان »یک 

پایان تلخ برای وی او دی ها؟!« برگزار کردند.
در این نشست محمدمهدی عسگرپور)دبیر انجمن صنفی 
وی او دی ها( گفت: »یک واژه مجعول خلق شــده با عنوان 
»صــوت و تصویر فراگیر« که وقتی جســت و جو می کنیم 
می بینیم با پدیده ای رو به رو هستیم که معنی آن شناخته 
شده نیست! برخلاف مشکلات پیش روی وی او دی ها، این 
عرصه، مسیر رو به پایان را طی نمی کند و حیات آن ادامه 

خواهد داشت.«

هدف مشترک همه؛ ارتقای اکوسیستم وی اودی ها
یکی از حاضرین در این نشست حیدری مدیرعامل رایموند 
مدیا بود که خود در جریان شــکل گیری رصتا و شوراهای 
آن )این مجمع ذیل ســاترا فعالیت می کند( حضور داشته 
اســت، گفت: »در ابتدای صحبت باید تاکید کنم که هدف 
همه ما مشــترک اســت و آن ارتقای اکوسیستمی است 
کــه فعالیت های ما درون آن قرار دارنــد. ما به این نتیجه 
رســیدیم که جدل با حاکمیت راه به جایی نمی برد. زمانی 

حاکمیت تصمیم می گیرد، تنظیم گــری وی او دی ها را به 
ارشاد بســپارد و زمانی به جایی دیگر واگذار کند، در این 
میان من بــه عنوان مدیر یک پلتفــرم همواره می خواهم 
برگه  مجوزی که می گیرم ارزش داشــته باشد، نهاد متولی 

تسهیل گر باشد و کار من را به بهترین شکل جلو ببرد.«
صنــف وی او دی و فعالان این عرصه به دنبال آن هســتند 
که با ایجاد امنیت شــغلی محتوایی خوب برای مخاطبان 

عرضه کنند
حیدری بر این تاکید کرد که »به هیچ عنوان وی او دی ها به 
پایان تلخ نرسیده اند و یادآور شد صنف وی او دی و فعالان 
این عرصه به دنبال آن هســتند که با ایجاد امنیت شغلی 

محتوایی خوب برای مخاطبان عرضه کنند.«
به نظر می رســد این نشســت ها فضایی عقلانی به موضوع 
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگــی درباره وی اودی ها 
داده است. علاوه بر این نشست ها، یکی دیگر از موضوعاتی 
که توســط رسانه های مختلف به شــکل سینوسی هر بار 
برجسته می شــد و دوباره شدتش فروکش می کرد، انتشار 
برخی از ســخنان و منتصب کــردن آن به وزیر فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی بود. درواقع به نظر می رسد نیت و هدف از 
انتشار اخباری از این دست شبهه افکنی در موضوع مصوبه 
و تلاش برای برگرداندن نظر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و یا به تعویق انداختن صدور مجوز اجرای مصوبه از طرف 

رئیس جمهور باشد.

  تنظیم گری»نمایش خانگی« و »پخش زنده« 
با تلویزیون است  

برای روشن شــدن موضوع و جمع بندی نظر نهایی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، می توان آخرین متن منتشر شده 
از ســوی جانشــین وزیر را به عنوان مرجع نهایی در نظر 
گرفت. هاشــمی جانشــین وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

گفــت: »گاهــی اظهاراتی از ســوی برخی دســتگاه ها و 
رسانه های مربوط به صدا و سیما منتشر می شود که اذهان 
عمومی را دچار ســردرگمی می کند. آن چه به این مسئله 
جهت داد قرائت غیرشفافی بود که از جاهای مختلفی گفته 
شــد.« هاشــمی درباره مصوبه گفت: »در قرائتی که ما از 
ایــن قانون داریم همه حوزه هایی که پیش از این با وزارت 
فرهنگ بود، همچنان با این وزارتخانه خواهد ماند و »حوزه 
ســریال های خانگی ایرانی«، »برنامه هــای تلویزیونی« و 
»پخش زنده« را همچنان در حوزه صدا و سیما می دانیم.« 
در تحلیــل نهایــی همان گونه که جانشــین وزیر فرهنگ 
بدان اشــاره کرده است در تقســیم کار صورت گرفته در 
مصوبــه، تنظیم گری »نمایش خانگی« و »نمایش آنلاین« 
به تلویزیون )ســاترا( سپرده شده است. آشکارا بزرگ ترین 
مشکل ســاترای دیروز، فقدان قانون مشخص برای حوزه 
صــوت و تصویر فراگیر بود و با کمــک مصوبه می تواند به 

سمت قانون گذاری در این حوزه گام بردارد. 
قانــون گذاری یک عمــل حاکمیتــی و در انحصار دولت 
اســت، یعنی دولت یا حکومت مرکزی برای تنظیم روابط 
اجتماعــی افراد و روابط خود با مردم، اقدام به وضع قواعد 

و مقرراتی می نماید.

رویکرد مشارکتی در تنظیم مقررات وی اودی ها
 در نهایت اینکه دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، باردیگر 

بر رویکرد مشارکتی در تنظیم مقررات تأکید کرد.
حجت الاسلام خسروپناه در گفت وگو با یکی از بخش های 
خبری ســیما، باردیگر بــر مواضع شــورای عالی انقلاب 
فرهنگــی در پیشــبرد امور در یک فضــای عقلانی تأکید 
کــرد. او در این گفت وگوی خبری تأکیــد کرد: در بند ۶ 
سیاست ها و ضوابط حاکم بر صوت و تصویر و شبکه خانگی 
قرار شده تا در دبیرخانه شــورای عالی انقلاب فرهنگی با 
همکاری سازمان صدا و سیما و وزارت ارشاد و سایر فعالان 
و نمایندگان قوای ســه گانه موارد تدوین و تصویب شود؛ 
بنابراین فعالان عرصه صوت و تصویر فراگیر اگر در راستای 
سیاســت و ضوابط حاکم بر این مقوله نظر و پیشــنهادی 
دارند حتما به دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی ارایه 
دهند تا با استفاده از تجربه فعالان در این عرصه سیاست ها 

و اصول حاکم بر صوت و تصویر را تدوین کنیم.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید کرد: »ما از نظرات 
فعالان حوزه شبکه نمایش خانگی و صوت و تصویر فراگیر 
اســتقبال می کنیم که در تدوین ضوابط و سیاســت ها به 
دبیرخانه شــورای انقلاب فرهنگی کمــک کنند و در این 
زمینه باید بر اساس عقل جمعی پیش برویم.« مصوبه این 
شورا که در ۶ بند تنظیم شده است،  قرار است حوزه نشر و 
تصویر فراگیر را ساماندهی کند و به اختلافی که در تقسیم 
کار بین وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و سازمان صدا و 

سیما در این خصوص وجود دارد، پایان می دهد. 
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قانون باید فصل الخطاب باشد 

گفت وگوی منطقی برای همکاری شبکه خانگی با رسانه ملی

مسعود احمدیان سرپرست معاونت فرهنگی بنیاد سینمایی فارابی از نهایی شدن 
سبد تولیدات این بنیاد برای سال جاری خبر داد.

مســعود احمدیان سرپرست معاونت فرهنگی بنیاد سینمایی فارابی در گفتگو با 
مهر، درباره آخرین وضعیت پروژه های ســینمایی این بنیاد در سال جاری گفت: 
از جمله سیاست های فارابی در حوزه تولیدات سینمایی حمایت از تنوع موضوعی 
است و دنبال آن نیستیم همه تولیداتی را که مورد حمایت قرار می دهیم به عنوان 
محصول فارابی معرفی کنیم. چراکه وظیفه فارابی حمایت از توســعه ســینمای 

ملی ایران است.
وی افزود: بســیاری از فیلم ها و فیلمنامه ها جهــت ارتقا در فارابی مورد حمایت 
قــرار می گیرند و نامی از فارابی در آن اثر به عنوان مشــارکت کننده و یا صاحب 
فیلم ذکر نمی شود که برخی از آثار مورد حمایت فارابی در سال گذشته از همین 
جنس هســتند و فارابی در راســتای توسعه و رونق ســینمای ملی ایران از آنها 
حمایت کرده اســت. از جمله می توان به »پرونده باز اســت« آخرین اثر زنده یاد 
کیومرث پوراحمد و یا »بخارســت« که موجب احیای مجدد ســینما در دوران 

پساکرونا شد اشاره کرد.
احمدیــان در ادامه افزود: یکی از مهمترین مســائل در مورد نحوه تولید فارابی 

کــه نیاز بــه اصلاح باور عمومی دارد این اســت که همه تولیــدات فارابی ناظر 
به جشــنواره فجر نیســت، بلکه برای فارابی به عنوان نهاد ملی ســینمای ایران 
توسعه ســینمای ملی مسئله اصلی است. در واقع حفاظت از منافع ملی، توسعه 
ژانر، اشــتغال و توسعه فعالیت ســینماگران و فعال سازی ظرفیت های استانی از 

مهمترین نکات در تصمیم گیری فارابی در فرآیند تولید اثر است.
این مدیر بنیاد فارابی ادامه داد: فارابی به عنوان نهاد ملی ســینمای ایران اصولی 
برای تولیدات خود قائل است و قرار نیست موازی کاری کند. در حوزه هایی ورود 
خواهیم کرد که کمتر کســی در این حوزه ها وارد شده و یا بخش خصوصی توان 
ورود به این حوزه ها را ندارد. در واقع فارابی درصدد پر کردن خلاء های تولید در 

سینمای ملی ایران است.
معاون فرهنگی بنیاد ســینمایی فارابی درباره تولیدات سال جاری این بنیاد هم 

تأکید کرد: مهمترین نکته درباره روند تولیدات امسال این است که سبد تولیدی 
سال ۱۴۰۲ فارابی نهایی شده، بخشی از آثار در دست تولید قرار گرفته و برنامه 
فارابی برای تولیدات کاملًا مشخص شده است. همچنین برخی از تولیدات که در 

سال گذشته آغاز شده بود در دست پیگیری است.
احمدیان افزود: تولید برخی از آثار از ســال گذشته آغاز شده و برخی دیگر نیز 
با طی فرآیند نهایی فیلمنامه وارد مرحله پیش تولید شــده اند. ضمن اینکه اصولاً 
برنامه ریزی برخی از تولیدات یک ســاله نیست و با توجه به حجم کار، برخی از 

پروژه ها در یک بازه زمانی دو ساله تعریف شده اند.
وی در ادامه گفت: با توجه به اینکه ســبد تولیدات فارابی در سال ۱۴۰۲ نهایی 
شده است، تعیین تکلیف فیلمنامه های جدید که در سامانه خانه فیلمنامه فارابی 
ثبت نام می شــوند موکول بــه فصل جدید تولید که در بــازه زمانی پس از فجر 

تعریف می شود، خواهد بود.
احمدیان در خاتمه تأکید کرد: در واقع بر اســاس برنامه و روند کاری مصوب در 
فارابی بازه اسفند تا تیرماه هر سال اختصاص به فرایند بررسی و تأیید فیلمنامه 
دارد و از تیر تا دی ماه زمان تولید آثار در نظر گرفته شــده اســت و فصل جدید 

تولید فارابی پس از فجر ۴۲ تعریف می شود.

سبد تولیدات »فارابی« در سال ۱۴۰۲ 
نهایی شد

غوغای پیشکسوتان در شب 
آخر جشنواره موسیقی 

نواحی در گلستان
ســومین و آخرین شب میزبانی اســتان گلستان )منطقه 
یک( در شــهر گنبدکاووس از جشــنواره موسیقی نواحی 
ایران با حضور هنرمندانی از استان های گلستان، مازندران، 

البرز و خراسان شمالی سپری شد.
بــه گزارش ســتاد خبری شــانزدهمین دوره جشــنواره 
موسیقی نواحی ایران، شامگاه ۸ تیرماه ۱۴۰۲ در سومین 
و آخرین شــب میزبانی استان گلســتان)منطقه یک( در 
شهر گنبدکاووس از جشــنواره موسیقی نواحی اجراهایی 
از استان های گلســتان، مازندران، البرز و خراسان شمالی 

روی صحنه رفت.
نخستین اجرای صحنه ای شــب گذشته به گروه »نجوای 
کتول« از اســتان گلســتان تعلق داشت؛ این گروه ۸ نفره 
با حضور در صحنه به اجرای ۱۲ قطعه مختلف پرداختند. 
»طلــوع«، »آواز هرایــی«، »آواز کله کش کوتــاه«، »ریز 
مقام«، »آواز کله کش وســط«، »ترانــه چینی امِ«، »آواز 
کلــه کش بلند ) مقــام کوچ(«، »ترانه ســر طِلا«، »ترانه 
لاره«، »ترانه شاه داماد« و »ترانه حِنا حِنا« قطعاتی بودند 
که توســط نوازندگان این گروه نواخته شد و خواننده این 
گــروه نیز با همراهی نوازندگان آن هــا را خوانندگی کرد. 
»ترانه چَکِه سِــماع« قطعه آخری بود که توسط این گروه 
گلســتانی روی صحنه اجرا رفت؛ در این قطعه نوازندگان 
 نــی و دهــل و دایره نواختند و ســایر اعضــای گروه نیز 

به رقص محلی پرداختند.

محمدرضا برزگر )سرپرست گروه، نوازنده دوتار و همخوان(، 
احمد نظری )خواننده(، حسینعلی برزگر )همخوان و آیین 
سماع(، محمدرضا خسروی کتولی )نوازنده دوتار، شمشاد 
و همخوان(، عظیم وسیع ســری )نوازنده کمانچه و آیین 
سماع(، سعید ابدال )نوازنده دوتار و خواننده آیین سماع(، 
حسین خســروی کتولی )نوازنده نی( و رمضانعلی قاسمی 
)نوازنــده دهل و دایــره و همخوان( اعضــای این گروه را 

تشکیل می دادند.
گروه سِلیم )کبک دری( از استان مازندران، دومین اجرای 
شب ســوم جشــنواره موســیقی نواحی ایران را به خود 
اختصاص دادند. سعدی صادقی )سرپرست گروه و نوازنده 
کمانچه( ســپهر علیــزاده )نوازنده دوتــار(، رضا رحمانی 
)خواننده( پویا محســنی )نوازنده لَلهِ وا )نی مازندرانی(( و 
محمد باقر اسدی )نوازنده نقاره مازندرانی و دایره( در این 
اجرا قطعات »میش حال«، »کتولی«، »پیغوم«، »تصنیف 
نازنیــن یار«، »طوبی جــان« و بیج  ســما)رقص برنج( را 
روی صحنه به اجرا درآوردند. نوازندگان ســازهای لَلهِ وا و 
دوتار نیز هرکدام به اجــرای قطعه ای به صورت تک نوازی 

پرداختند.
اجرای ســوم به گروهی دیگر از استان مازندران با حضور 
رضا رحمانی و نوازندگی لَلهِ وا )نی مازندرانی( توســط پویا 
محسنی و حرمت یوســفی اختصاص داشت که دو قطعه 
»خدایا من غریب، یارم غریبه« و »بابا لیلی« توســط این 

گروه به اجرا درآمد.
اجرای دیگر به عاشیق ایمران حیدری از استان البرز تعلق 
داشت؛ این استاد پیشکسوت موسیقی عاشیقی در اجرای 
پر شور خود قطعه »یانیخ کرم )داستان اصلی و کرم(« را با 
ساز محلی »قوپوز« تکنوازی کرد. عاشیق ایمران حیدری 
به عنوان پیشکسوت حوزه هنر عاشیقی و پژوهشگر حوزه 
هنر عاشــیقی صبح دیروز نیز در سومین نشست پژوهشی 

شــانزدهمین دوره جشــنواره موســیقی نواحی ایران به 
بررسی موضوع »موسیقی عاشیقی« پرداخت.

اســتاد علیرضا ســلیمانی، فرزند اســتاد فقید حاج قربان 
سلیمانی آخرین اجرای ســومین شب جشنواره موسیقی 
نواحی ایران را روی صحنه برد؛ این اســتاد دوتار نواز که 
در قله موســیقی مقامی استان خراسان شمالی قرار دارد، 
با همراهی دو فرزند خود حمید سلیمانی )نوازنده دوتار و 
خواننده( و امیرمحمد ســلیمانی )نوازنده دوتار( به اجرای 
قطعاتــی پرداخت. در ابتدا قطعه »شــاه ختایی« توســط 
فرزندان این هنرمند همنوازی و خوانندگی شد. تکنوازی 
و تک خوانی قطعه نســبتاً بلند »باش حسین یار« توسط 
اســتاد علیرضا ســلیمانی از بخشــهایی از آخرین اجرای 
جشنواره موســیقی نواحی به میزبانی استان گلستان بود 
که مورد اســتقبال و تشویق افراد حاضر در سالن مجموعه 
فرهنگی »وارنــا« گنبد کاووس قرار گرفــت. همنوازی و 
همخوانی اســتاد و فرزندان در قطعه »نیمه کلام« حسن 

ختام اجراهای شب گذشته بود.
پس از پایان اجراهای گذشــته، محمــد رعیت )مدیر کل 
اداره فرهنگ و ارشاد اســتان گلستان( در سخنانی کوتاه 
اظهار کــرد: ۳ روز با شــکوه با حضــور هنرمندانی از ۸ 
اســتان کشور در این جشنواره رقم خورد؛ در همین راستا 
از هنرمنــدان عزیزی که با حضور خود در این جشــنواره 
توانایــی فرهنــگ غنی ایرانی اســلامی عزیــز در حوزه 
 اقوام مختلف را در قالب موســیقی به نمایش گذاشــتند، 

تشکر می کنم.
علیرضا سلیمانی نوازنده پیشکسوت دوتار درباره برگزاری 
این دوره از جشــنواره با میزبانی مشترک ۵ شهر مختلف 
با بیان اینکه روشــی که امســال برای برگزاری جشنواره 
موسیقی نواحی در پیش گرفته شــده است، اقدام خوبی 
اســت، اظهار کرد: در جشنواره موســیقی نواحی، امسال 

محیطی فراهم شد تا هنرمندان شهرهای منطقه برگزاری 
جشنواره با یکدیگر آشنایی بیشتری پیدا کنند.

او با تشویق شــهرهای مختلف برای اعلام آمادگی جهت 
میزبانی دوره های بعدی جشــنواره موسیقی نواحی ادامه 
داد: شــهرهای مختلف باید تلاش کنند تا شــرایط لازم 
جهــت میزبانی از جشــنواره را فراهم کننــد و متقاضی 

میزبانی از جشنواره در دوره های آتی شوند.
محمدرضا برزگر سرپرست گروه نجوای کتول نیز در بیان 
مزایای برگزاری غیرمتمرکز جشــنواره موســیقی نواحی 
تاکید کرد: فراهم شدن فرصت کافی برای حضور گروه های 
موســیقی نواحی از مناطق مختلف و توجــه ویژه به این 
گروه هــا از جمله اتفاقات خوبی اســت که با برگزاری غیر 

متمرکز جشنواره امسال رخ داده است.
او همچنیــن کاهــش زمان حضــور در محــل برگزاری 
جشنواره موسیقی نواحی با اجرای شیوه ی جدید میزبانی 
همزمان ۵ شهر در شــانزدهمین دوره جشنواره موسیقی 
 نواحی را یکی از ویژگی های مثبت این دوره از جشــنواره 

عنوان کرد.
بر اســاس این گــزارش، بخش منطقه ای شــانزدهمین 
جشنواره موسیقی نواحی ایران، در دو بخش »نشست های 
پژوهشــی« و »اجراهای صحنه ای« به دبیری محمدعلی 
مرآتی و در یک گســتره ملــی به  همت دفترموســیقی 
معاونت امــور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، 
توســط انجمن موســیقی ایران و با همکاری ادارات کل 
فرهنگ و ارشــاد اســتان های سراســر کشــور به صورت 
غیررقابتی، طی روزهای ششــم الی بیست و سوم تیر ماه 
به میزبانی ۵ اســتان گلســتان)۶ الی ۸ تیر(، چهارمحال 
و بختیــاری)۱۰ تا ۱۲ تیر(، آذربایجان شــرقی)۱۴ تا ۱۶ 
 تیر(، کرمانشــاه)۱۷ تا ۱۹ تیــر( و کرمان )۲۱ تا ۲۳ تیر(

در حال برگزاری است.


